
Kiedy s³yszymy o orkiestrze dêtej, wielu
z nas ciœnie siê na usta niezapomniane „pa pa
pa” Haliny Kunickiej. Na bazie Orkiestry Dêtej
Ochotniczej Stra¿y Po¿arnej w Szczawinie,
Gminny Oœrodek Kultury w Dzier¿¹znej
realizuje projekt Kultywowanie lokalnych
tradycji poprzez warsztaty i doposa¿enie
Orkiestry Dêtej przy Gminnym Oœrodku
Kultury w Dzier¿¹znej, finansowany ze
œrodków Unii Europejskiej w ramach
dzia³ania 413 Wdra¿anie lokalnych strategii
rozwoju dla ma³ych projektów w ramach
PROW na lata 2007-2013. W ramach projektu
odbywa siê reorganizacja orkiestry - warsztaty
muzyczne, æwiczenia i próby, doposa¿enie
w instrumenty oraz nabór nowych cz³onków.

Pos³uchajmy relacji z ust samych zaintereso-
wanych, pos³uchajmy niezwyk³ego brzmienia
orkiestry dêtej…

Niby nic, a tak to siê zaczê³o…
Cofnijmy siê o cztery dekady wstecz...

Henryk Jêdrzejczak (perkusja - bêben
i talerze): Zamys³y odnoœnie powstania
Orkiestry Dêtej OSP w Szczawinie by³y
w latach 70-tych. Orkiestra powsta³a w 1975
roku. Ówczesny prezes Henryk Kacprzak
zakupi³ instrumenty i zaczêliœmy graæ.
Pierwszym kapelmistrzem by³ Tadeusz
Dom¿a³. By³o du¿o chêtnych: dziewczyny
i m³odzie¿. Ja osobiœcie pierwszy raz gra³em
na 1-go Maja i zamiast zacz¹æ z lewej nogi,
to ja z prawej. Kapelmistrz mówi do mnie
cymbale, jak ty grasz, zobacz, któr¹ nogê
masz (czy¿by nasz muzyk z miejsca zmyli³
nogê na widok piêknej damy?)

Andrzej Jêdrzejczak (sakshorn baryto-
nowy): Moja przygoda z orkiestr¹ zaczê³a siê
w póŸnych latach 70-tych, kiedy mój tata
gra³, a ja biega³em za orkiestr¹ i s³ucha³em.
W koñcu w latach 80-tych poszed³em na
próbê, dosta³em instrument i zacz¹³em uczyæ
siê graæ, wtedy jeszcze na tr¹bce. PóŸniej
przez kilka lat prowadzi³em orkiestrê,
ukoñczywszy kurs na kapelmistrza amator-
skich orkiestr dêtych. 

Niby nic, zwyczajne „pa pa pa”… 
Ciekawe s¹ historie niektórych instrumentów,
które niekiedy przeby³y do nas d³ug¹ drogê...

Grzegorz Królikowski (baryton): Baryton,
na którym gram to bardzo stary instrument.
Z opowiadañ pana Antoniego Perza, dawnego
kapelmistrza, wiem, ¿e przywêdrowa³ z nim
- m³odym ch³opcem - z ZSRR. Instrument
by³ gdzieœ przy wojsku. Przeszed³ z wraca-
j¹cym wojskiem szlak do Poznania. Z jego
oryginalnej budowy obecnie zachowa³y siê
tylko rurki, pozosta³e elementy typu wentyle
zosta³y wymienione ze wzglêdu na zu¿ycie.

Troszeczkê zatem siê ró¿ni od orygina³u.
Barwê tonu ma ciekaw¹, pe³n¹ i rzadko
spotykan¹. Podejrzewam, ¿e gdyby by³y
oryginalne wentyle jeszcze inaczej by gra³. 

Wies³aw Kacprzak (tr¹bka): Kiedyœ po
wystêpie na Sylwestrze zaczepi³ mnie jeden
pan. Powiedzia³, ¿e ³adnie gram, ¿e mu siê
podoba i chêtnie by mi z Czechos³owacji
przywióz³ tr¹bkê. Faktycznie przywióz³ j¹
i do dzisiaj na niej gram. 

Jest w orkiestrach dêtych jakaœ
si³a!
Jaka¿ to magia nas poci¹ga w brzmieniu
orkiestry?

Grzegorz Niszczak (saksofon tenorowy):
Nic nie zast¹pi potêgi brzmienia orkiestry
dêtej. Tak jest charakterystyczna. Tutaj jest
efekt, którego nie uda³o siê uzyskaæ w nawet
najlepszych instrumentach elektronicznych -
efekt przestrzennego dŸwiêku. Instrumenty
wykorzystuj¹ bezpoœrednio akustykê natu-
raln¹, to s¹ wibracje. Zupe³nie inaczej jest
odbierana taka muzyka. 

Jan Braun (perkusja - werble): Wystarczy
patrzeæ na ludzi, którzy graj¹ - ka¿dy ma
odpowiedni¹ minê do tego, co robi, prze¿ywa
to. Wa¿ny wiêc jest sam kontakt z cz³owie-
kiem, który przez instrument wydobywa z
siebie duszê. K³adzie j¹ ca³¹ w ten instrument,
¿eby ten dŸwiêk jakoœ mu wyszed³, ¿eby
zagraæ jak najlepiej. To jest taki kontakt
duchowy. To jest to najwa¿niejsze.

Wojciech Jêdrzejczak (tr¹bka): Zawsze
jest bardzo mi³a otoczka wokó³ orkiestry.
Wszêdzie, gdzie byliœmy, by³o mi³e przyjêcie.
I wiêŸ miêdzy cz³onkami orkiestry.
W orkiestrze wiemy, ¿e ka¿dy mo¿e na
drugiego liczyæ, to jest chyba najwa¿niejsze.

Bo znów by³o tak…
Jak zrodzi³ siê pomys³ realizacji projektu?

Henryk Jêdrzejczak (perkusja - bêben
i talerze): Z czasem zaczê³o siê Ÿle dziaæ,
orkiestra przesz³a kilka kryzysów. Brakowa³o
m³odych, nie mia³ kto graæ, nie by³o
odpowiedniego kapelmistrza, a orkiestra siê
zestarza³a. Dziêki Gminnemu Oœrodkowi
Kultury w Dzier¿¹znej znowu ruszyliœmy do
przodu. 

Andrzej Jêdrzejczak (sakshorn baryto-
nowy): Pierwszym pomys³em by³o zatrudnie-
nie nowego kapelmistrza. Œrodki finansowe,
jak wiadomo, s¹ ograniczone. No wiêc, pani
Barbara Polasiñska - dyrektor GOK w
Dzier¿¹znej - wpad³a na pomys³, aby napisaæ
projekt, który sfinansuje pierwsz¹ fazê
naszych przemian. 

£ukasz Królikowski (tuba B): Ten
projekt bardzo nam siê przyda³. Bez niego
byœmy siê rozpadli, nie mieliœmy ju¿ dofinan-
sowania. Teraz przyszli m³odzi, jest chêæ do
nauki. 

Jest w orkiestrach dêtych jakaœ si³a!*



Konrad Karpiñski (tr¹bka): Jestem bardzo
pozytywnie nastawiony do projektu. Myœlê,
¿e to jest super sprawa. Jestem zadowolony,
¿e orkiestra siê nie rozejdzie; teraz razem siê
spotykamy i dalej gramy. Wiêc coœ
osi¹gniemy. Wszystko oceniam bardzo pozy-
tywnie - warsztaty, próby. To co, przez tyle
lat robiliœmy, nie zostanie stracone.

Pa pa pa pa ra pa pa pa pa ra. . .
Jak przebiegaj¹ próby i æwiczenia pod rêk¹
czy mo¿e raczej uchem nowego kapelmistrza?

Adam Karpiñski (saksofon altowy):
Kapelmistrz jest z prawdziwego zdarzenia,
ma bardzo profesjonalne podejœcie. Przysze-
d³em, ¿eby siê czegoœ nauczyæ i jestem
zadowolony. Próby s¹ regularne, wspó³praca
przebiega super. 

Beata Olczak (klarnet): Du¿o siê zmieni³o.
Jest ktoœ, kto pilnuje tego, co gramy, trzyma
mocn¹ rêk¹. Jest systematycznoœæ i okazja,
¿eby siê spotykaæ, bo wczeœniej ró¿nie by³o
z tymi próbami.

Micha³ Jêdrzejczak (saksofon altowy): Nie
pamiêtam, ¿eby dot¹d ktoœ tak profesjonalnie
to prowadzi³; bez fachowego wykszta³cenia
nie mo¿na bowiem byæ dok³adnym i precy-
zyjnym. Tutaj musimy wszystko wygraæ,
wyæwiczyæ od A do Z. Nasze próby zupe³nie
inaczej wygl¹daj¹, wszystko dogrywamy od
pocz¹tku do koñca. Projekt to nowoœæ,
wszyscy z zapa³em przyje¿d¿aj¹, æwicz¹.

Orkiestra od czasu rozpoczêcia projektu ma
za sob¹ pierwszy wystêp na Balu Ostatko-
wym w Szczawinie (21 lutego). Nowatorskie
dla naszych muzyków by³o zagranie rozryw-
kowego utworu - Cha Cha.

Ireneusz Olczak (saksofon tenorowy):
Koncert ³adnie wyszed³. W porównaniu
z tymi, które graliœmy wczeœniej - wyszed³
super. Widaæ, ¿e orkiestra inaczej ju¿ brzmi
i rozwija siê.

Pos³uchajmy, co kapelmistrz i kierownik
sekcji, wychwalani przez Orkiestrê, maj¹ na
jej temat do powiedzenia…

Rados³aw Szymczyk (kapelmistrz i
kierownik sekcji instrumentów dêtych
blaszanych): Wszyscy maj¹ bardzo du¿y
zapa³ do grania i to jest najwa¿niejsze! Prawie

100 proc. osób przychodzi na próby. Sam nie
mogê siê doczekaæ nastêpnego pi¹tku. Staram
siê byæ wymagaj¹cy, ale gdyby cz³onkowie
orkiestry nie chcieli siê uczyæ, nic by z tego
nie wysz³o.

Grzegorz Gorajski (kierownik sekcji
instrumentów drewnianych i instrumen-
tów perkusyjnych): Zaanga¿owanie
cz³onków orkiestry jest bardzo du¿e, znajduj¹
siê nowi ludzie, bo s³ysz¹, ¿e coœ siê dzieje.
Obecnie jesteœmy na etapie poszukiwania
utworów, które orkiestra ju¿ gra³a, ¿eby
trochê oczyœciæ ich brzmienie oraz takich,
których od pocz¹tku bêd¹ siê uczyæ. 

Lecz ich dzisiaj brak?
Wci¹¿ jednak ma³o jest m³odzie¿y chêtnej
do gry…

Józef Królikowski (tuba B): Jak mo¿na siê
rozwijaæ, jak nie ma m³odego narybku? Na
razie s¹ m³odzi, ale to za ma³o w stosunku do
potrzeb orkiestry. S¹ jeszcze wolne instru-
menty.

A jednak mamy w swoich szeregach bardzo
m³odych ch³opców, którzy z przyjemnoœci¹
podjêli siê nauki gry na instrumentach
dêtych…

Adam Królikowski (puzon): Wczeœniej
gra³em trochê na tr¹bce, teraz uczê siê na
puzonie za rad¹ kapelmistrza. Nauka idzie
o wiele lepiej. 

Hubert Lisiuk (baryton): Uczê siê
dŸwiêków. Jestem zadowolony, nauka fajnie
idzie.

Czekam, by ktoœ defilowa³…
Z jednym m³odzieñcem na æwiczenia
przychodzi dziewczyna, dzielnie kibicuj¹c…

Ania Koby³ka: Namawia³am Dominika,
¿eby gra³. Wiêkszoœæ osób w naszym wieku,
tj. 18-19 lat, nie interesuje siê tym, ¿eby graæ
na jakimœ instrumencie. Wydaje mi siê, ¿e to
jest coœ wyj¹tkowego, co Dominik mo¿e
rozwijaæ.

Dominik Ko³odziej (klarnet): Takie wsparcie
jest jak najbardziej przydatne i potrzebne.
Trenujemy, na pewno damy z siebie wszystko.

By mi tak¿e siê spe³ni³o…
O czym marz¹ nasi muzycy?

Wac³aw Nowosiñski (sakshorn altowy):
Spe³ni³em swoje marzenia i teraz na emery-
turze uczê siê graæ. Jest to moim hobby.
Chcia³bym nauczyæ siê graæ, zostaæ i rozwijaæ
siê w orkiestrze.

S³awomir Fr¹tczak (baryton): Zaczynam
z t¹ orkiestr¹, wczeœniej gra³em w orkiestrze
koœcielnej w Modlnej. Chcia³bym jak
najd³u¿ej graæ, zostaæ z t¹ orkiestr¹. 

Magdalena Jêdrzejczak - Rosiñska (sakso-
fon altowy): Coœ siê zadzia³o fajnego, szkoda
by by³o to zmarnowaæ. Spodziewam siê
dzidziusia, któremu najwidoczniej bardzo
podobaj¹ siê próby, jest grzeczny, lubi
muzykê. Nie podoba mu siê natomiast,
jak nic siê nie dzieje i wtedy mi dokucza.
Poniewa¿ bardzo potrzeba m³odych, byæ
mo¿e w przysz³oœci zasili szeregi orkiestry.

Wszyscy cz³onkowie Orkiestry Dêtej przy
Gminnym Oœrodku Kultury w Dzier¿¹znej
zgodnym chórem zapraszaj¹ do wst¹pienia
w jej szeregi - m³odszych i starszych,
muzyków i laików, zainteresowanych nauk¹
gry na instrumentach dêtych!

Wiêcej informacji o naborze do Orkiestry
Dêtej w Gminnym Oœrodku Kultury,
Dzier¿¹zna 4 oraz na stronie internetowej
www.dzierzazna.pl lub pod nr tel. 663 919 045.

ANNA WOSIECKA - JASIÑSKA
Gminny Oœrodek Kultury

w Dzier¿¹znej

*W artykule wykorzystano cytaty z utworu „Orkiestry Dête”
wykonywanego przez Halinê Kunick¹, s³. J.T. Stanis³awski,
muz. U. Rzeczkowska.
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